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 جوابیه دولت به صدا و سیما به خاطر برنامه سازی یکسویه درباره حضور زنان در ورزشگاه

آمادگی 10 استادیوم برای پذیرش زنان

بر اســاس امکان سنجی فیفا برای افزایش تیم های جام جهانی از 32 به 48 تیم که 
در آوریل 2018 منتشر شد ایران گزینه میزبانی مشترک با قطر برای برگزاری مسابقات 

جام جهانی نیست.
ســه ســال و یک ماه دیگر بزرگترین تورنمنت فوتبالی جهان این بار در خاورمیانه 
و در کشــور کوچک قطر برگزار خواهد شــد. ماجرایی که چالش اصلی قطری ها در راه 
میزبانی این مسابقات از زمان در آمدن نام این کشور به عنوان میزبان جام جهانی، مطرح 
شد ظرفیت های این کشور برای برگزاری بازی های 32 تیم فوتبال از سراسر جهان بود، 
آن هم در حالی که فیفا به دنبال افزایش تعداد تیم ها بود. از همین رو فیفا در ارزیابی و 
امکان سنجی شرایط میزبانی مشترک این جام جهانی با توجه به افزایش تیم ها از 32 به 

48 تیم در دوره های آینده موضوع میزبانی مشترک قطری ها را نیز بررسی کرد.
 

احتمال میزبانی مشترک ایران؛ صفر
در هفته گذشته آخرین بازدیدها از امکانات و ورزشگاه های کشور قطر پیش از سفر 
مســئولان فیفا به این کشور انجام شد. مسائلی چون استادیوم ها، اماکن تمرین و اقامت 
این کشور انجام شد و به نظر می رسد که قطر دارد آماده می شود تا آخرین جام جهانی 

32 تیمی را البته به تنهایی برگزار کند.
فیفا در آوریل ســال 2018 متنی 80 صفحه ای را با عنوان امکان ســنجی تغییر و 
افزایش تیم ها از 32 به 48 تیم انجام داد و در آن ماجرای میزبانی مشــترک قطر یا به 

بیان بهتر کمک کشور دیگری به قطر برای برگزاری مسابقات را بررسی کرد.
 

2/ 5 چالش های کلیدی
قســمت دوم بخش 5 این متن امکان سنجی با سرفصل »امکان سنجی؛ گزینه های 
کاهش و چالش های کلیدی« این اســت: »پتانســیل میزبان مشترک«. در توضیح این 
قسمت آمده است که برای امکان برگزاری جام جهانی 2022 با 48 تیم نیاز به امکانات 
و پتانســیل ویژه و اضافی است که به طور خاص شامل: ورزشگاه، امکانات تیم ها، محل 
اقامت، فرودگاه ها و شــبکه های حمل و نقل، امکانات برای هواداران است. همچنین این 
موارد باید بتوانند شــرایط مورد نظر فیفا را احراز کرده و در مدت زمان مورد نظر آماده 

شوند.

در این قســمت همچنیــن آمده: از آنجایی که امکانات کشــور قطر برای برگزاری 
بازی ها با 32 تیم در نظر گرفته شــده است برای برگزاری بازی ها با 48 تیم این کشور 
نیازمند یک میزبانی مشــترک اســت. البته انتخاب میزبان مشترک به شرایط زیادی از 
جمله رضایت کشور میزبان برگزاری جام جهانی دارد. علیرغم اینها برای مطالعه اهداف 
این امکان سنجی فیفا پارامترهای مختلف دیگری را نیز مدنظر دارد. این پارامترها شامل 
مواردی چون نزدیک بودن کشــور به میزبان که فیفا محدوده ای را انتخاب کرده است، 
کشــوری که نامزد میزبانی مشــترک می شود نباید با مســائلی چون درگیری و جنگ 
مســلحانه و مشمول مجازات های بین المللی باشد. کشــوری که برای میزبانی مشترک 
گزینه می شود نباید دچار تحریم های اقتصادی و سیاسی باشد. همچنین زیرساخت های 
عملیاتی مهم ورزشی و غیر ورزشی از جمله استادیوم، امکانات تیمی، اسکان، فرودگاه ها، 

شبکه حمل و نقل و...  نیز باید در آن کشور مورد تأیید فیفا باشد.
 

اما موضوع مهم اینجا اســت که در ادامه این قســمت آمده است: فیفا با استفاده از 
این پارامترها لیســت کوتاهی از کشورهایی که شرایط میزبانی مشترک با قطر دارند را 
تهیه کرده اســت که شامل 5 کشور عربستان ســعودی، امارات متحده عربی، بحرین، 

کویت و عمان هستند.

  
5/3 ملاحظات ژئوپلتیکی

در بخش 5 و قسمت سوم این بخش به روابط سیاسی قطر با کشورهایی که از سوی 
فیفا شرایط میزبانی مشترک را دارند مورد بررسی قرار گرفته است. در ژوئن سال 2017 
کشورهای مصر، عربستان سعودی، بحرین و امارات روابط دیپلماتیک شان با قطر را قطع 
کرده و دچار چالش های جدی سیاســی شدند. این در حالی است که در زمان تهیه این 
گزارش کشورهای کویت و عمان روابط دیپلماتیک شان با قطر برقرار و مثبت بوده است.

  
چرا ایران نمی تواند؟

موضوع اصلی این اســت که در امکان سنجی فیفا و یافتن 5 گزینه ای که می توانند 
و شــرایط میزبانی مشترک را دارند به دست آمده و نامی از کشور ایران نیست. ماجرای 
مهم بعدی این اســت که بعد از کنار گذاشته شــدن بحرین، امارات و عربستان از بین 
گزینه ها، عمان نیز انصراف داد و به نظر می رسد شاید کویت تمایلی به مشارکت نداشته 
باشد. از همه مهم تر اینکه جام جهانی 2022 قرار است با 32 تیم برگزار شود و بر اساس 
آخرین اظهارنظرهای فیفا این کشــور پتانسیل و شرایط برگزاری مسابقات جام جهانی 
را به تنهایی دارد. شــاید آنچه می تواند مورد توجه مسئولان ورزش و حتی دستگاه های 
دیگــر قرار بگیرد حضور هزاران طرفدار فوتبال و توریســت برای بازی های جام جهانی 
در منطقه اســت و ایران می تواند نقش بهترین گزینه را برای جذب توریست هایی که از 

سراسر دنیا به خلیج فارس می آیند، داشته باشد.

سوژه

  نقش همسر بحرینی در 
انگیزه مدافع تیم ملی

 بــازی ایــران - بحریــن از همان 
انتخابی جام جهانــی 2002 که بحرین 
به ســود عربســتان بازی کــرد و جلوی 
موفقیــت ایران را گرفــت، به یک رقابت 
شدید تبدیل شــد. هرچند سه سال بعد 
تیم برانکو، ســرخورده از صعود به فینال 
توانست با یک بازیکن کمتر و کلی غایب 
4 بر 2 بحرین را شکســت دهد و حداقل 

مدال برنز را به گردن بیاویزد.
مصاف دو تیم یک سال بعد در منامه 
و تهران تکرار شــد که این بار بحرین با 
شکســت یک بر صفر، حکم صعود ایران 
بــه جام جهانــی 200۶ را در شــبی به 
یادماندنــی در تهران امضا کرد و مرهمی 
شــد بر داغ صعود نکردن به جام جهانی 

.2002
اکنون بحرین که به تازگی توانســته 
قهرمان غرب آسیا شود، در خانه پذیرای 
شاگردان ویلموتس است و این فرصت را 
دارد که صدر جــدول را از تیم ملی پس 
بگیرد هرچنــد تیم ملی نشــان داده با 
ویلموتس راه گلزنی را به خوبی بلد است.
محمــد علوی، بازیکن پیشــین تیم 
ملــی که چندین بار در برابر بحرین بازی 
کرده، خاطرات جالبی از تنش و درگیری 
میان بازیکنان دو تیم دارد. علوی به خاطر 
ملیت ایرانی - بحرینی با خنده خاطراتش 
را مــرور می کند و گهگاه از تنش و تقابل 

خودش با همسرش می گوید.
او صحبت هایــش را بــا اشــاره به 
بازی ایران - بحریــن در بازی رده بندی 
جام ملت های آســیا و انگیزه بالای ایران 
برای جبــران انتخابی جام جهانی 2002 
شروع می کند: »جدای از آن اتفاقات من 
انگیزه های دیگری هم داشتم. همسر من 
ایرانــی - بحرینی اســت و در خانه هم 
حساســیت خاصی وجود داشت. دوست 
داشــتم هر طور شــده بحرین را ببریم و 
با موفقیــت به خانه بیایــم )می خندد(. 
الان هم دربــاره بحرین صحبت می کنم 
باید مراعات کنم و حواســم را جمع کنم 
کــه یک موقع چیزی دربــاره بحرینی ها 

نگویم.«
علــوی دربــاره بــازی هجومی تیم 
ملی و برخی مشــکلات تیــم در وظایف 
تدافعی توضیــح می دهد: »هنوز عملکرد 
ویلموتس را به طور کامل ندیده ایم. فعلًا 
تفکرات کی روش بر این تیم غالب است. 
ویلموتس نیــاز به زمان دارد که افکارش 
را روی تیم پیاده کنــد. تیم ملی اکنون 
هجومی تر شده و ما کمتر دفاع می کنیم 
ولی من بازی منطقی کی روش را بیشــتر 

دوست داشتم.«
علوی تأکید می کند: »قرار نیســت 
همیشه با کامبوج بازی کنیم و بازی های 
دشوار و سخت ما شروع نشده است. باید 
به خوبی آمــاده شــویم و بتوانیم بدون 
مشکل با تیم های قدرتمند بازی کنیم.«

 
 نصرتی: بحرین نسبت به 

آن سال ها افت کرده
 محمد نصرتی که سابقه بازی مقابل 
بحرین و گلزنی به این تیم را در کارنامه 
دارد، در آســتانه این بــازی می گوید: 
»تیم بحرین نسبت به آن سال ها که ما 
و حساسیت  می کردیم  بازی  مقابل شان 
بازی های ایــران و بحرین هم زیاد بود، 
افُت کرده اســت. با این حــال بحرین 
تیمی است که به لحاظ شرایط فیزیکی 
می تواند برای تیم ملی دردسرساز شود. 
آنها به لحاظ فیزیکی همیشه تیم خوبی 
دارنــد و البته به نظرم بــازی با بحرین 
یــک پیش بازی خوب برای ویلموتس و 
بازیکنان تیم ملی است تا آماده بازی با 
عراق شوند. بازی با عراق مهم ترین بازی 
ما در این مرحله از انتخابی جام جهانی 
اســت که امیدوارم بتوانیم اول بحرین و 

سپس عراق را شکست بدهیم.«
او با اشاره به حساسیت های بازی با 
بحرین و توصیه اش به بازیکنان تیم ملی 
را اینطور بیان می کند: »بازی در منامه و 
در مجموع کشورهای حوزه خلیج فارس 
همیشــه برای ما با حساســیت روبه رو 
بوده است. تماشاگران بحرینی معمولاً با 
بلندگو روی اعصاب بازیکنان راه می روند 
و زمان ما اینطور بود که برخی بازیکنان 
بحرینــی هم که فارســی بلــد بودند، 
جملاتی را می گفتند کــه بازیکنان در 
زمین تحریک شوند. به نظرم اگر شرایط 
اکنون هم اینگونه باشد، بازیکنان نباید 
بــه جنگ روانی اهمیتــی بدهند، چون 
به هرحال ما در زمین به لحاظ فنی بالاتر 

از بحرین هستیم.«
نصرتــی دربــاره عملکــرد فنــی 
اینطــور می گویــد: »یکی  ویلموتــس 
از جابه جایی هــای درســت ویلموتس، 
عقب آوردن ســردار آزمون و حضور او 
پشت مهاجمان اســت. او اکنون آزادی 
عمل بیشــتری هم پیدا کرده اســت و 
فکر می کنم ســردار هم پست فعلی اش 
را بیشــتر دوســت دارد، چون می تواند 
علاوه بر گلزنی، آزادی عمل هم داشــته 
باشد. به عقیده من این جابه جایی بسیار 

کلیدی بود.«
او تأکیــد می کند: »شــاید اکنون 
نتــوان بــه صــورت دقیــق روی کار 
ویلموتــس نظــری داد و آن را ارزیابی 
کرد. به هرحــال او هنوز بازی رســمی 
مقابل تیم های قدرتمند نداشته است و 
شــاید در دور بعدی بازی های مقدماتی 
جام جهانــی کار ویلموتس بیشــتر به 
چشــم بیاید اما خوشــحالم که او یک 
کمک مربی بزرگ ایرانی را کنار خودش 
دارد. وحید هاشــمیان به عنوان یکی از 
بهترین بازیکنان تاریخ فوتبال ایران که 
گل های مهمی هم برای ایران زده است، 
می توانــد کمک بزرگی بــرای تیم ملی 
باشــد. او خودش هم مهاجم بوده است 
و بــه نظرم در بالا رفتن آمار گلزنی تیم 

ملی می تواند به مهاجمان کمک کند.«

خبر
 بر اساس امکان سنجی فیفا برای افزایش تیم های جام جهانی

 چرا ایران نمی تواند میزبان مشترک
 جام جهانی باشد؟

حضور زنان در ورزشگاه آزادی برای 
تماشای بازی ایران - کامبوج، گامی بود 
در جهت تحقق مطالبه ای که سال هاست 
از سوی زنان مطرح می شود اما در تمام 
این سال ها مســائل مختلفی مانع عملی 

شدن آن شده  بود.
تحقق این موضوع، قرار بود با پخش 
جوابیه ای در سازمان صدا و سیما همراه 
شــود که دولت در واکنــش به اتهامات 
برنامه »پرونده ویژه« به ســازمان صدا و 
سیما ارســال کرده بود. برنامه ای که در 
روزهای 21 و 22 شــهریور ماه از شبکه 
سه سیما پخش شد و با موضوع »دختر 
آبی« موضوع ورود زنان به اســتادیوم را 
مورد بررســی قرار داد. در بخشی از این 
برنامه هــا میهمان ها دولــت را به فراهم 
برای حضور  لازم  زیرساخت های  نکردن 
زنان در ورزشــگاه متهــم کردند. بدون 
اینکه نماینده ای از ســوی دولت فرصت 

دفاع در برابر این موارد را داشته باشد.
بــه همین منظور با اســتناد به بند 
30 »اساسنامه ســازمان صدا و سیمای 
جمهوری اسلامی« مستندی در پاسخ به 
ایــن اتهامات تهیه و به ســازمان صدا و 
سیما ارسال شــد تا در 18 مهر 1398 
پخش شــود. این اتفاق نیفتــاد و اولین 
جوابیه تصویری دولت به صدا و ســیما 
در وبســایت »نمایندگی قوه مجریه در 
شــورای نظارت بر صدا و سیما« منتشر 

شد.
مستندی که با پخش این جملات 

آغاز می شود:
»بر اســاس الحاق یک مــاده و دو 
تبصــره به اساســنامه ســازمان صدا و 
برنامه های پخش  در  ســیما، چنانچــه 
شده سازمان مطالبی مشتمل بر توهین، 
افترا یا خلاف واقع نسبت به هر شخص 
حقیقــی و حقوقی پخش شــود و یا به 
هر نحــوی اظهارات اشــخاص تحریف 
شود، حداقل دو برابر اصل مطلب جهت 
پاســخگویی به شخص شاکی اختصاص 

می یابد.
این مســتند در پاســخ به مطالب 
خــلاف واقع برنامه پرونــده ویژه که در 
تاریخ 21 و 22 شهریور 1398، از شبکه 

سه سیما پخش شد، تهیه شده است.«
نکته ای که به طور خاص واکنش و 
اعتراض دولت را در پی داشــته، مربوط 
می شود به غیبت نماینده یا نمایندگانی 
از دولت در این برنامه تلویزیونی. برنامه ای 
کــه میهمانانش با طرح مواردی از قبیل 
فراهم نشــدن زیرساخت های ورود زنان 
به ورزشــگاه ها توسط دولت، عملًا جناح 
فکری خود را از همه مسئولیت های این 

حادثه تبرئه می کند.
 

سلطانی فر: قبل از سال 97، برای 
حضور زنان آماده بودیم

ســؤال اساســی که در این مستند 
مطرح می شود این است که آیا به راستی 
ورزشگاه ها  به  زنان  ورود  زیرساخت های 

از سوی دولت فراهم نشده بود؟
ورزش  وزیر  ســلطانی فر،  مســعود 
و جوانان در این مســتند به این ســؤال 
اینطور پاســخ می دهد: »همین الان به 
شما بگویم اگر فردا صبح تصمیم بگیرید 
که شش گروه مختلف در یک استادیوم 
از شــش در ورودی، شش معبر ورودی 
وارد شوند و در شــش جایگاه جداگانه 
با سرویس و خدمات جداگانه بنشینند، 
ما بدون مشــکل فردا صبح برای شــما 

ساماندهی می کنیم.«
او تأکید می کند کــه این امکان از 
مدت ها پیش از سوی دولت فراهم شده 
بود: »این امکان در گذشــته هم فراهم 
بوده اســت. حداقل زمانــی که تصمیم 
گرفتیم بازی ایــران - بولیوی را برگزار 
کنیم، هیچ مشــکلی بــرای حضور زنان 
نداشتیم. شاید قبل از سال 97 هم آماده 
بود. در تمام استادیوم های بزرگ مان مثل 
اســتادیوم آزادی، استادیوم نقش جهان 
اصفهان، یادگار امام تبریز، ثامن مشهد، 

امام رضا)ع( مشــهد، غدیر اهواز، فارس 
شــیراز و بقیه اســتادیوم های 15 هزار 
نفری که در مراکز اســتان ها ساخته ایم، 
امکان اینکه همین فردا صبح بتوانیم در 
10 استادیوم هم پذیرای خانم ها باشیم، 
فراهم اســت و ما به راحتــی می توانیم 
ورودی جــدا، گیت های جدا، معبر جدا، 
مــکان جدا، ســرویس بهداشــتی جدا، 
امنیت جدا و خدمات جدا را برای بانوان 
فراهم کنیم و مشکلی هم وجود ندارد.«

وزیــر ورزش و جوانــان افزود: »در 
بازی های لیگ ملت های جهان که ایران 
میزبان دو هفته آن بــود. یک هفته در 
اردبیل و یک هفته در ارومیه. در اردبیل 
من از نماینده معظم ولی فقیه در اردبیل 
و امــام جمعه این اســتان دعوت کردم 
که در اولین بازی ما با پرتغال تشــریف 
بیاورند. ایشان تشــریف آوردند. آن روز 
از ۶ هزار نفر جمعیت حاضر در ســالن، 
حدود هــزار و پانصد نفــر خانم  بودند. 
یعنی یــک چهارم. یک ســاعتی که از 
بازی گذشت حاج آقا آملی به من گفتند 
که آقــای وزیر این خانم هــا آمدند، چه 
مشــکلی به وجود آمد؟ گفتم حاج آقا ما 

هم همه حرف مان همین است.«
 

کدام زیرساخت ها برای حضور 
زنان فراهم نبود؟

موضوعی که در ادامه این مســتند 
بــه آن پرداخته می شــود، فعالیت ها و 
پژوهش هایی اســت کــه از نظر فقهی 
برای حضور زنان در ورزشــگاه ها انجام 
شده است. علی ربیعی، دستیار ارتباطات 
اجتماعی رئیس جمهوری و ســخنگوی 
دولــت دربــاره اینکه کدام زیرســاخت 
برای حضور زنــان در ورزشــگاه آماده 
نبــوده، اینطور توضیــح می دهد: »من 
به نظرم یک زیرســاخت آمــاده نبود و 
آن زیرســاخت هم دســت دولت نبود. 
ما با این زیرســاخت سال هاست که در 
کشور مشکل داریم. همین الان ماهواره 

غیرقانونی اســت. این زیرساخت فکری 
است که هنوز آماده نشده است. ماهواره 
غیرقانونی اســت اما کدام روستا هست 
که ماهــواره ندارند. جوانب شــرعی را 
که رها کنیــم و عقب تر برویم می بینیم 
به  نمی خواهم  بــود.  غیرقانونی  ویدئوها 
عقــب برگردم. خودم یــک روز به اداره 
گذرنامه رفتم و دیدم یک ســلمانی در 
کنار این اداره هست که پیراهن آستین 
بلند اجاره می دهد و 200 تومان یا 100 
تومان پول هم می گیرد. این زیرســاخت 
نظری نسبت به تحولات اجتماعی است. 
مــا اینجا گیر داریم و این دســت دولت 

نبوده است.«
همه اینها در شــرایطی اســت که 
در راســتای رفــع موانع حضــور زنان 
در ورزشــگاه می توان به تــلاش مرکز 
بررسی های استراتژیک  ریاست جمهوری 
در سال 9۶ و سفارش پژوهشی  - فقهی 
به پژوهشــگاه علوم و فرهنگ اســلامی 
وابســته به دفتر تبلیغات اسلامی حوزه 
علمیه قم اشــاره کرد. پژوهشــی که در 
ســال 97 به پایان رسید و نتایج روشن 
آن منتشر شد و حضور زنان در استادیوم 
را از منظر فقهی اینطور بررسی می کرد:

حضور زنان در ورزشــگاه ها مجاز و 
یک حکم شرعی - اجتماعی است.

دولت اســلامی موظف است، زمینه 
حضور بانــوان در ورزشــگاه ها را فراهم 

کند.
دولت اسلامی باید قوانین و مقرراتی 
کــه بر مبنــای آن، زنــان از حضور در 
ورزشگاه ها محروم شوند را ابطال نماید.

 
چه کسی مقصر بود؟

بــا اینکه ســازمان صدا و ســیما 
از انتشــار ایــن جوابیه امتنــاع کرده 
اما دولــت همچنان اصــرار به پخش 
ایــن جوابیــه دارد و امتنــاع از آن را 
»غیرقانونــی« می دانــد. موضع صدا و 
سیما مقابل این جوابیه مشخص نیست 

و هیچ واکنشی نســبت به آن نداشته 
اســت. در مجموع اما مشکل اصلی بر 
ســر موضع یک سویه اســت و فرصتی 
که بــرای دفاع در اختیــار دولت قرار 
نگرفته است. موضوعی که حسام الدین 
آشنا، مشاور رئیس جمهوری و نماینده 
قوه مجریه در شــورای نظارت بر صدا 
و ســیما آن را اینطور بیــان می کند: 
»وقتی شــما تنها و تنها یک ســازمان 
رســانه ملی دارید. یک سازمان صدا و 
سیمای جمهوری اســلامی دارید. این 
سازمان نمی تواند خودش برای خودش 
تصمیــم بگیرد که ما امشــب می رویم 
دولت را بزنیم. اینطور نمی شود. وقتی 
شــما برنامه ســازی می کنیــد، مردم 
توقــع دارند که در برنامه شــما توازن 
ببینند. اگــر در یک موضوع دو موضع 
وجود دارد، توقــع دارند هر دو موضع 
را ببینند امــا اگر فقط می بینند که به 
یکی حمله می شــود کــه اتفاقاً غایب 
اســت، راجع به کسی صحبت می شود 
که در برنامه نیست و بعد همه حمله ها 
را که می کننــد، در آخر می گویند اگر 
دولت نظری داشت می تواند بعد بیاید 

در برنامه ما بگوید.
 این غلط است. یک جواب ممکن 
است داده شــود که ما از دولت دعوت 
کردیم و نیامــد. آن را اعلام کنید که 
چه ســاعتی از چه کسی دعوت کردید 
و چه پاســخی به شما داد؟ اگر از یک 
دولتمــرد یا دولت زن بــا رعایت آداب 
و زمانبندی اش دعوت شــد در برنامه 
تلویزیونی حاضر شود و او نپذیرد، مردم 

حق دارند این موضوع را بدانند.«
حالا ســؤال اینجاســت که آیا در 
روزهای آینده می توان شاهد پخش این 
جوابیه از صدا و سیما باشیم یا ماجرای 
شکایت دولت از صدا و سیما به خاطر 
متهم شدن به فراهم نکردن زیر ساخت 
برای حضور زنان در ورزشگاه، ادامه دار 

خواهد شد؟

نظر خود را به 

این شماره پیامک 

کنید

300045
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مطبوعاتی  نشســت  ســیزدهمین 
رئیس جمهوری عصر دیروز )دوشــنبه( 
برگزار شــد و حســن روحانــی در این 
نشست به سؤال های مختلفی پاسخ داد 
که یکی از این ســؤالات به حضور زنان 
در ورزشــگاه ها مربوط می شود. مطالبی 
که در پاســخ به سؤالی در همین رابطه 
مطرح شد : »چه روندی طی شد تا زنان 
در ورزشگاه حضور پیدا کنند و اساساً آیا 
خودتان تصــور می کردید که این اتفاق 

بیفتد یا خیر؟ «
روحانی در پاسخ به این سؤال گفت: 
» من حتمــاً پیش بینی می کردم که این 
اتفاق می افتد. از دولت یازدهم همیشــه 
با وزیر ورزش و وزیر کشور در این رابطه 
صحبــت می کردم چون هــر دوی اینها 
برای آماده کــردن راه برای حضور زنان 

در ورزشگاه ها مدخلیت داشتند. 

مخصوصــاً در یک افطــاری، من از 
پیشکسوتان ورزش و فوتبال سؤال کردم 
که در زمان رژیم گذشــته که زن و مرد 
همه بــا هم در ورزشــگاه ها بودند، این 
بداخلاقی هایی که گاهی نقل می شــود 
و جملاتــی که بــه زبان هــا می آید و 
خیلی با مســائل اخلاقی سازگار نیست، 
آیا آن وقت هم بود؟ این پیشکســوت ها 
گفتند نه چــون خانم ها در آن زمان در 
جمع مردها بودنــد، مردها هم مراعات 
می کردنــد. از ایــن بابــت مــن خیلی 

خوشحال شدم.«
روحانی تأکید کرد: »این موضوع را 
در دولت مطرح کردم. گفتم پس حضور 
زن هــا بر خلاف آنچه برخی می گویند به 
اخلاق لطمه نمی زند، اتفاقاً اخلاق واقعی 
را در ورزشگاه ها و در میادین ورزشی ما 
بهتر مســتقر می کند. البته خانم های ما 

بیش از همه دنبــال یک زندگی توأم با 
عفت و اخلاق و فرزانگی هستند و خوب 

این آزمایش شد.«
رئیس جمهــوری در همین رابطه 
توضیــح داد: »ما هر وقت که می گفتیم 
این کار انجام شــود، نیــروی انتظامی 
مشکل داشــت و مشــکلاتی را مطرح 
می کرد. برخی ممکن بود درســت باشد 
و برخی هم در کشــور ما نگران بودند. 
نمی گویم جناح خــاص یا گروه خاص، 
یک عده ای هــم بودند که نگران حضور 
بانوان در ورزشــگاه ها بودند. می گفتند 
بروند ورزشــگاه، چــه پیش  خانم هــا 
می آید؟ به نظر من، به حمدالله، این کار 
با موفقیت انجام شد. امیدوارم این روند 

ادامه پیدا کند.«
رئیــس دولت دوازدهــم همچنین 
گفــت: »ادامه این رونــد، اولاً به عهده 

خــود خانم هاســت که در ورزشــگاه ها 
حضــور پیدا کنند. همچنیــن به عهده 
مســئولین ورزشــی و نیروهای امنیتی 

است. امیدواریم روز به روز آزادی مردم 
در مســائل اجتماعی بیش از گذشــته 

افزایش یابد.«

 روحانی: بعضی ها نگران حضور زنان در ورزشگاه بودند

  اینفانتینو: پیام ایران، پیام امید بود
 رئیس فیفا بار دیگر به ورود تماشاگران زن در دیدار ایران 
- کامبوج اشــاره کرده و آن را پیام امید از ســوی ایران خوانده 

است.
یاهونیوز با انتشــار خبری بار دیگر از قول رئیس فدراسیون 
جهانی فوتبال از حضور زنان در ورزشگاه های ایران نوشته است. 
جیانی اینفانتینو، رئیس فدراســیون فوتبــال فیفا درباره ورود 
تماشاگران زن به ورزشگاه در ایران می گوید: »خیلی خوشحالم 
نه فقط برای اینکه زنان در ایران به ورزشــگاه رفتند بلکه به این 
خاطر که خیلی عادی بلیت خریدند و مانند مردان به ورزشــگاه 

رفتند.«

او تأکیــد می کند: »من خیلی امیدوارم این شــرایط عادی 
شــود. این یک گام در راســتای هدف ما بود و من به این خاطر 
از تمام تماشــاگران زن ایرانی که 90 دقیقه تیم شان را تشویق 

کردند سپاسگزارم.«
رئیس فیفا می گویــد: »پیامی که این هفته از ایران دیدیم 

پیام امید بود و امیدوارم در آینده نیز همینطور باشد.«
او همچنین به این نکته اشــاره می کند: »مرد و زن تفاوتی 
ندارد، همه عاشــق فوتبال هستیم و باید از آن لذت ببریم. همه 
باید در شــرایط مساوی و برابر از این رشته لذت ببرند و شرایط 

دیدن داشته باشند.«
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